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گروه سیاست: درباره انتصاب عبدالکریم حسین زاده به معاونت ریاست جمهوری، 
خبرنگار هم میهن در نظرخواهی این شماره به سراغ سه چهره سیاسی رفت. حسین 
نورانی نــژاد )فعال سیاســی اصلاح طلب و قائــم مقام حزب اتحاد ملــت(، امیررضا 
واعظ آشتیانی )فعال سیاسی اصول گرا و عضو شورای مرکزی جمعیت یاران انقلاب 
اســلامی( و نعمت الله منوچهری )عضو فراکســیون اهل ســنت مجلس نهم(، ســه 

چهره ای بودند که به سوالات مطرح شده در این نظرخواهی پاسخ دادند. 

سیاستمداران

 بازگشت ظریف را 
به فال نیک می گیریم 

محمد صــدر، عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام 
در گفت وگو با خبرآنلاین درباره بازگشــت محمدجواد 
ظریــف به دولت گفــت: »واقعیت این اســت که آقای 
ظریــف نقــش بســیار مؤثــری در برگــزاری انتخابات 
ریاست جمهوری داشت، مخلصانه و با تمام وجود وارد 
صحنه شــد و هر کاری که از دستش بر می آمد، انجام 
داد. آقای دکتر ظریف یکی از دیپلمات های باســابقه و 
متخصــص و صاحب نظر در سیاســت خارجی و روابط 
بین الملل اســت. او قطعاً می تواند کمک بسیار خوبی 
برای سیاســت خارجی دولت آقای پزشــکیان باشــد. 
مــن این اقــدام را به فال نیــک می گیرم.« او با اشــاره 
بــه تاثیر بازگشــت ظریف بــه دولت در افــکار عمومی 
و ناراحتی هایــی کــه پس از اســتعفای او ایجاد شــده 
بــود، تاکید کــرد: »این یک کار مثبــت و یک قدردانی 
از زحمات بســیار صادقانه و مؤثر آقــای ظریف در ایام 
انتخابات بود. کلًا سیاست آقای پزشکیان این است که 
از متخصصان و کارشناسان استفاده کند و آقای ظریف 
یکی از بهترین کارشناسان سیاســت خارجی و روابط 
بین الملل در ایران است. خوشبختانه این اقدام انجام 
شد و از دکتر پزشکیان تشکر می کنم که این تاثیر را در 
دولت حفظ کرد.«  صدر درباره رایزنی های پزشکیان در 
ســکوت و آرامش برای بازگشت ظریف گفت: »این یک 
اقدام کارشناســانه، عاقلانــه، جوانمردانه و مفید برای 
جمهوری اســلامی بود.« او درباره احتمال فعال شدن 
تندروها علیه دولت و ظریف گفت: »این موضوع خیلی 
مهم نیست. خوشبختانه با توجه به سیاستی که آقای 
پزشکیان در دولت وفاق ملی درپیش گرفتند، تندروها 
هــر گونه اقدامات تندی بخواهنــد انجام بدهند، مؤثر 
واقع نمی شــود، همان گونه در مجلس موفق نشدند. 
آقــای پزشــکیان سیاســت های خوبی برای پیشــبرد 

جمهوری اسلامی ایران اتخاذ کرده است.« 

می خواهند موزه عبرت بنا کنند 
علی جعفری، معاون ســتاد سعید جلیلی با انتشار 
یادداشــتی نکته هایــی را دربــاره حواشــی پس از 
انتخابــات بیان کرد. در بخشــی از این یادداشــت 
که در توئیتر او منتشــر شــده، آمده است: »ظاهراً 
عــزم کرده اند یک مــوزه عبرت سیاســی در تهران 
بنــا کننــد و نوپایه گان سیاســی را به آنجــا ببرند و 
در همــان ابتــدای کار عواقب نافرمانــی از اراده ی 
سیاسی سیستمی را نشان شان بدهند.« او در ادامه 
نوشــت: »مثلًا بگویند این جلیلی است که از اراده 
ما در انتخابات ریاست جمهوری تبعیت نکرد، ببین 
چگونه با منافقین یکی شــد و تمامش کردیم. این 
رائفی پور اســت، در انتخابات مجلس اراده ما که از 
آستین شــانا بیرون آمده بود را ناکار کرد، ببین چه 
پرونده هایی برایش باز شــد و مؤسســه اش فرقه نام 
گرفت. این یکی ثابتی است، در مجلس خوب دو دو 
و چهار چهار نکرد، ببین چگونه دور بعد ردصلاحیت 
شد. این میرباقری اســت، نه تنها در انتخابات از ما 
حمایت نکرد، بلکه نگاه تمدنی داشت و در اقتصاد 
و سیاســت متفاوت می اندیشــید، ببین چگونه در 
رســانه لجن مال شــد. این یکی از اراده رسانه ای ما 
تبعیت نکــرد، آن یکی خیلی حرف گوش کن نبود، 
آن بالایی از عدالت می گفت، این پایینی زیادی اهل 
مبارزه با فســاد بود و الی آخر.« در بخش پایانی این 
یادداشــت آمد:»خلاصه می خواهند هرکسی را که 
از اراده ی بالادستی ها در هر حوزه ای تبعیت نکرده 
را مایه عبرت کنند، تا بقیه ماست ها را کیسه کنند . 
البته این اولین بار نیست که چنین قصدی کرده اند، 
اما صاحب این کشور و انقلاب بعد از حضرت حجت 
روحی فداه، مولا و مقتدایمان حضرت آقا همانگونه 
کــه تاکنــون مانــع حذف سیســتمی و اتوبوســی 
نیروهای انقلابی شده اند این بار نیز اجازه نخواهند 
داد این خواب آشفته تعبیر شود. ضمن اینکه ایشان 
نه تنها اجازه نخواهنــد داد، بلکه توصیه به حفظ و 
تقویت بنیه بدنه ۱۴ میلیونی جوان و پرشور و نشاط 
برای گره گشایی از مشکلات انقلاب نیز داشته اند.«

برمی گردد که از منصوب خودشــان در معاونت توســعه روســتایی 
حمایت و صیانت ویژه کنند و دیگر دستگاه ها را موظف به همکاری 

حداکثری از وی کنند تا او بتواند موفق باشد.
نعمت اللــه منوچهری:قطعاً ایــن انتخاب در 
جهت هماهنگی و انسجام ملی تاثیرات بسزایی 
خواهدداشــت و مطمئن هســتم که این گام 
بزرگــی در جهت ایجاد وحدت ملی در ســطح 
جامعه خواهد بود. قطعاً نیروهای نخبه بســیاری در اهل ســنت و 
قومیت های دیگر اقوام هستند که امیدوارم آقای دکتر پزشکیان این 
راهی که آغاز کردند را ادامه دهند و از دیگر ظرفیت های دیگر اقوام و 
مذاهب نیز اســتفاده کنند و ما با تمام وجود هم از ایشــان و هم از 

انتخاب ایشان حمایت می کنیم.

اول  ســوال  بــه  واعظ آشــتیانی:  امیررضــا 
برمی گــردم، کارآمدی اولویت بیشــتری دارد. 
بنده یک روزی در جایی مسئول بودم، فردی از 
قومیت ها بود که در مقایســه با بقیه کارآمدی 
بیشــتری داشت و من او را منصوب کردم. مهم این است که ببینیم 
فــرد مورد نظر چقدر کارآیی دارد. اینکه ما بیاییم خط کش بگذاریم 
مشکلی را حل نخواهد کرد. مهم این است که ما در همه جریان های 
سیاسی و قومیت ها استفاده درست و بهینه کنیم و خیلی اثرگذاری 
بهتر خواهد شــد. اینکه بخواهیم پســت بزرگ بدهیم به فردی که 
اقلیت اســت چه اتفاقی خواهد افتاد؟ مثلًا می خواهیم بگوییم ما 
منصوب کرده ایم قصد داریم کار پوپولیستی کنیم؟ می خواهیم کار 

ارزشی کنیم؟ دنبال کدام هستیم؟ 

حسین نورانی نژاد: به نظرم به دو عامل بستگی 
دارد. اول، عملکرد شخص آقای حسین زاده؛ 
ایشان باید متوجه اهمیت تاریخی مسئولیت 
خود باشد. با همان رویکرد دولت، یعنی وفاق و 
اعتمادســازی با حاکمیت، منشــأ خیر ملموس برای مردم مناطق 
تحت تبعیض و اقلیت های دینی شود. در این باره ضرورت دارد که از 
میان اهل سنت شــرق و دیگر نقاط کشور هم افراد مؤثری را به کار 
گیرد و در گام هایی حساب شده و تدریجی، حضور اهل سنت و دیگر 
اقلیت ها را در مناصب بالای حکومتی عــادی کند و از این طریق، 
ســهم مناطق محروم این عزیزان را از سفره بودجه و توسعه، بیشتر 
کند. عامل دوم هم به حمایت دولت و شخص آقای دکتر پزشکیان و 
همچنیــن جناب آقــای دکتر عــارف، معــاون اول محتــرم دولت 
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است و باعث می شــود نخبگان و اساتید ما امیدوار شوند و بدانند که 
شایسته ســالاری در این دوره که آقای دکتر پزشــکیان رئیس جمهور 
شدند به معنای واقعی ملاک عمل قرار گرفته است و نخبگان ما باید 
تلاش بیشتری کنند تا به سطوح بالاتر برسند و از ظرفیت های آنها به 
درستی برای کشور ایران استفاده شــود. این اتفاق از نظر من بازتاب 
مثبتی در بین ســایر اقشــار جامعه دارد. چراکه مــا همه از یک ملت 
هستیم و قومیت و مذهب عاملی نمی شود که منجر به تفرقه شود بلکه 
عاملی در جهت انسجام ملی است. تا جایی که از نمایندگان مجلس 
شــناخت دارم، قطعاً از این انتخاب استقبال می کنند و باز هم تاکید 
می کنم که گام بســیار مثبت و مؤثری از سوی رئیس جمهور برداشته 
شده اســت. فقط خواهش می کنم که نمایندگان و در مجموع قوای 
سه گانه همکاری لازم را با آقای دکتر پزشکیان داشته باشند که بتوانند 
مشکلات اصلی مملکت را نیز همین گونه حل کنند؛ مشکلاتی که الان 
در زمینه معیشت و اقتصاد داریم، مشکلات مربوط به حقوق شهروندان 
و آزادی های فردی مردم و به خواسته همه مردم ایران توجه شود تا کشور 
از بن بستی که به آن رسیده بودیم خارج شود و شاهد سربلندی ایرانی 

آباد و آزاد با حضور تمام اقوام و مذاهب کشورمان باشیم.
امیررضا واعظ آشــتیانی: من به این اعتقاد 
ندارم که انتصاب مشــکلی را حل می کند و 
یک انتصاب می تواند وفاق بیاورد. اســتفاده 
بهینه از افراد در حوزه های مختلف می تواند 

به ایران کمک کند و این درست نیست که بگوییم با پست و مقام 
می توان وفاق ایجاد کرد. همچنین اعتقادی به این ندارم که با این 
انتصاب حقوق شــهروندی بهبود پیدا خواهــد کرد و قومیت ها 
امیدوار می شوند. این مســائل اصلًا ربطی به هم ندارند. باز هم 
می گویم هر کســی کارآمدی بهتری دارد و به مملکت و نظامش 
وفاداری دارد باید مورد استفاده قرار بگیرد و نگاه نکنیم به اینکه 
فــرد کُرد یــا بلوچ یا عرب یا اهل ســنت اســت. ما قبــلًا هم در 
مناصب مان از قومیت ها کم نداشــته ایم. همین آقای شمخانی 
عرب است و بالاترین پســت ها را در این کشور داشته است. من 
این تحلیل را ندارم که انتصاباتی این چنینی می تواند تحلیلی که 
شما می گویید را رقم بزند. اعتقادم این است که شایسته سالاری، 
انتخاب درســت و کارآمدی اولویت بر همه مسائل است و فرقی 
ندارد که فرد مورد نظر شیعه یا اهل سنت یا یکی از قومیت هاست. 
شاید به لحاظ ژورنالیستی و پوپولیستی این موضوع مد نظر قرار 
بگیرد اما تعریــف وفاق ملی این چیزها نیســت، وفاق ملی یک 
فضای منطقی تر و مناسب تری را می تواند به خود اختصاص دهد 
تا اینکه ما یک انتصاب کنیم و بگوییم وفاق ملی ایجاد شد. وفاق 
ملی به اعتقاد من اعتمادســازی در جامعه اســت. ما در جامعه 
اعتمــاد ایجاد کنیم، وقتی در حوزه های مختلف اعتمادســازی 
شــود، وفاق ایجاد شده است. با پســت دادن که نمی توان وفاق 

ایجاد کرد. 

حسین نورانی نژاد: واقعیت این است که ضمن 
پذیرش ســطحی از تبعیض قومی در کشور، 
به خصــوص در مناطــق مــرزی، امــا اصــل 
تبعیض ها و شاید نگرانی ها مربوط به مسائل 
عقیدتی و دینی اســت. یعنی بیش از آنکه مسئله مربوط به کرد و 
بلوچ و عرب بودن شهروندان و مناطق زیست آنها بازگردد، به مسائل 
دینــی و عقیدتــی مربوط بوده اســت. ما پیش از این معــاون اول 
رئیس جمهوری داشــتیم که کُرد بود )محمدرضا رحیمی(. از بین 
اعراب در بالاترین مقامات امنیتی کشور داشته ایم. اما اهل سنت و 
یا ارمنــی و یهودی و زرتشــتی تهرانی در مقامات بالای کشــوری 
نداشته ایم. چون ایران و نظام جمهوری اسلامی، مسئله ای متعلق 
به یک قوم یا فارس زبان ها نیســت. امــا اینکه معتقدان به مذهب 
رسمی کشور آن هم با روایت و گرایشی خاص دارای حقوقی ویژه اند، 
مســئله ای است که گاه علنی و رسمی و قانونی شده اند و گاه جزو 
رویه ها هستند. انتخاب یک اهل سنت به عنوان معاون رئیس جمهور، 
اقدامی مبارک و برخلاف این رویه غالب است که می تواند تا حدی 

نویدبخش کاهش این نابرابری ها باشد.
نعمت الله منوچهری: از هر نظر این انتخاب در 
راســتای احقاق حقوق شــهروندی است و این 
انتخاب دلگرمی بسیار خوبی در بین مردم اهل 
ســنت و دیگر اقوام ایجاد می کند و ایجاد کرده 
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حسین نورانی نژاد: حساسیت افکار عمومی به 
مســئله بکارگیری اقلیت های دینی و مذهبی، 
حساســیتی بحق و دارای مبناست. اگرچه آمار 
دقیقی از تعداد اهل ســنت و دیگر اقلیت های 
مذهبی در ایران نیست، اما می دانیم که اندک نیستند و عدم حضور 
آنهــا در دولت های پس از انقلاب، واقعیتی گویا از تبعیض درباره آنها 
بود. این مسئله در جریان نوع مشارکت اهل سنت در چند انتخابات 
اخیر که گاهی ناامید از اصلاح طلبان به عنوان مؤتلف سنتی آنها به 
سمت اصولگرایان کشیده شدند و سپس با سرخوردگی بیشتر نسبت 
به اصل انتخابات ناامید شــدند و متعاقب آن، درگیری های خونین و 
پرهزینه یکی دو ســال گذشته در برخی مناطق سنی نشین و... این 
مسئله را حساس تر کرد تا نوبت به حضور انتخاباتی آقای پزشکیان با 
گفتمان عدالت و حمایت از حقوق اقلیت ها و بی صدایان رسید. این 
اتفاق یک بار دیگر امید را به بخشــی از این هموطنان مان بازگرداند و 
آقای پزشکیان قول به کارگیری آنها را داد؛ قولی که با توجه به سوابق 
پیشین، نگران عدم تحققش بودیم. اما خدا را شکر این سد شکست و 
اتفاقی بســیار مهم رخ داد. انتخاب یک اهل سنت از جهات مختلف 
بسیار حائز اهمیت است. برخلاف انتصاب وزیر زن، این برای اولین بار 
پس از انقلاب است که یک اهل سنت به دولت راه می یابد. یعنی سدی 
سخت تر و عمیق تر، حتی نسبت به تبعیض و شکاف جنسیتی. دلیلش 
هم روشــن است. ماهیت مذهبی نظام جمهوری اسلامی و رسمیت 
تشــیع اثنی عشــری در آن، دیگر باورمندان به ادیان و عقاید دیگر را 
به عنوان شهروندانی درجه دو متصور می کند؛ مسئله ای که طبعاً روی 
انسجام و امنیت ملی و حتی سهم این شهروندان از توسعه، تاثیرگذار 
می شــود. باید جایی این سد مهم می شکســت تا پیام امکان پذیری 

کاهش نابرابری را به شهروندانی بدهد که سال ها طعم تلخ و آزاردهنده 
تبعیض را چشیده بودند. انشاالله که این اقدامی نمادین باقی نماند و 

در عمل منشأ تحول و کاهش نابرابری شود.
نعمت الله منوچهری: ابتدا این انتخاب را به آقای 
پزشکیان تبریک می گویم. قطعاً دکتر پزشکیان 
تغییرات گســترده ای را در جهت خواسته های 
بحق مــردم، همانطوری کــه در دوران تبلیغات 
انتخاباتی هم قول دادند، مبنی بر اینکه حتماً عدالت را برقرار خواهند 
کرد، به مشکلات مردم رسیدگی خواهند کرد و به گونه ای عمل خواهند 
کرد که به حق آزادی مردم احترام گذاشته شود، به وعده های خود عمل 
خواهنــد کرد. یکی از مــواردی هم که آقای دکتر پزشــکیان در زمان 
تبلیغات انتخابات ریاســت جمهوری به آن اشــاره کردنــد این بود که 
شایسته ســالاری را برقرار می کنند و از ادیان و مذاهب سخن گفتند و 
وعده دادند حق این اقشار را نیز ادا خواهند کرد. فکر می کنم بهترین 
انتخابی که دکتر پزشــکیان می توانست داشته باشد، همین انتخاب 
آقای حسین زاده بود. با آقای حسین زاده در دوره نهم مجلس همکار 
بودم و به توانمندی های ایشان یقین دارم و شایسته ترین فرد اهل سنت 
و قومیت کُرد از سوی آقای پزشکیان انتخاب شدند. این انتخاب بازتاب 
فوق العاده مثبتی در بین مردم اهل سنت و کردها داشته و برای اولین 
بار اســت که بعد از چهل و اندی ســال یک کُرد و اهل ســنت در رده 
مقامات بالای کشور قرار می گیرد و این تغییر مثبت و امیدبخشی است 
و امیــدوارم پایه ای باشــد برای بقیه اموراتی که آقای دکتر پزشــکیان 
مسئولیت دارند و ایشان بتوانند از نیروهای شایسته و نخبه مناطق اهل 
سنت به نحو احسنت استفاده کنند. بازتاب این انتخاب بسیار گسترده 
بوده و ما از آن اســتقبال می کنیم و شکســتن این تابو را به آقای دکتر 

پزشکیان تبریک می گویم و امیدوارم سکوی پرتابی برای دیگر نخبگان 
اهل سنت و جامعه کردهای کشور باشد.

امیررضــا واعظ آشــتیانی: مهم کارآمــدی افراد 
است. مسئولیت و پست داشتن سهمیه نیست 
که کسی بخواهد سهم بگیرد، مهم این است که 
چه کسی بتواند یک کاری را با توجه به شرایط و 
ضوابط و مقررات کشور و همچنین تعهدش به کار و نظام انجام دهد. در 
آن مقطع آقای ظریف خوب موضوع را طرح نکرد و نشان داد هنوز در 
بیان یکســری مسائل مشــکل دارد. به اعتقاد من نوع بیان و برخورد 
ایشان طبیعی بود که زیاد خوش آیند نبود و بر همین اساس نظرم این 
است که انتقاداتی که به آقای ظریف شده بود، درست بود؛ البته ممکن 
اســت برخی نظری برخلاف من داشته باشند. الان که فردی از اهل 
سنت انتخاب شــده اســت، باید دید آیا می تواند در آن پست کارآیی 
داشــته باشد یا خیر. اگر در این حوزه کارآمد باشد که مشکلی نیست 
ولــی اینکــه بخواهیم براســاس چیزی کــه آقای ظریف گفتــه بود، 
امتیازبندی کنیم درســت نیســت و من همان موقع هم نقد داشتم و 
همچنــان دارم. ایــن موضوع که از اقوام مختلف در مســئولیت های 
مختلف استفاده شود، جزء شعار های رئیس جمهور هم بود ولی باید 
این را در نظر داشت که ما در کشور اقوام مختلفی داریم و ایشان در این 
موضــوع چگونــه می خواهــد حرکــت کنــد؛ یکــی از اتفاقاتی که 
رئیس جمهور باید نسبت به آن توجه لازم را داشته باشد. من اعتقادم 
این است که در دولت شهید رئیسی این موضوع رعایت شد. دو وزیر و 
برخی استاندارها از اقوام دیگر بودند و قبلًا این اتفاق افتاده است. آقای 
پزشکیان باید برای آینده پیش بینی درست و منطقی داشته باشد که 

مشکل ایجاد نشود و در حقیقت حواشی اش کمتر شود.  

نعمت الله منوچهری:
از هر نظر این انتخاب 

در راستای احقاق 
حقوق شهروندی 

است و این انتخاب 
دلگرمی بسیار خوبی 

در بین مردم اهل 
سنت و دیگر اقوام 

ایجاد می کند و ایجاد 
کرده است و باعث 
می شود نخبگان و 
اساتید ما امیدوار 

شوند

امیررضا واعظ آشتیانی:
استفاده بهینه از افراد 
در حوزه های مختلف 

می تواند به ایران کمک 
کند و این درست 

نیست که بگوییم با 
پست و مقام می توان 

وفاق ایجاد کرد

حسین نورانی نژاد:
خدا را شکر این 
سد شکست و 

اتفاقی بسیار مهم 
رخ داد. انتخاب 
یک اهل سنت از 

جهات مختلف بسیار 
حائز اهمیت است. 

برخلاف انتصاب وزیر 
زن، این برای اولین 

بار پس از انقلاب 
است که یک اهل 
سنت به دولت راه 

می یابد. یعنی سدی 
سخت تر و عمیق تر، 

حتی نسبت به تبعیض 
و شکاف جنسیتی

رـوندمداری  شهـ
یا شایسته سالاری؟

نظر 
خواهی


